



環境及自然保育基金 及 環境運動委員會 贊助
Sponsored by Environment and Conservation Fund and
Environmental Campaign Committee



香港高等教育科技學院 主辦
Organized by Technological and Higher
Education Institute of Hong Kong

城市樹木保育及欣賞 中學計劃 Urban Tree Conservation and Appreciation Secondary School Programme

目的： 加強學生對香港樹木的認識，並從科學、社會及文化角度，學習如何管理、保育和欣賞城市樹木

Aims: To provide students with ability to understand tree issues in Hong Kong; and develop them with scientific, social and cultural awareness in urban tree management, conservation and appreciation

概要： 計劃共有 4 次講座及 5 次考察，題目涵蓋「樹木知識與保育」、「樹木風險評估及管理」，和「古樹名木及石牆保育」。是次計劃專門為香港中學生的學習而設，內容與香港中學文憑考試的通識教育科及地理科相關。以下為相關學科及課題：

通識教育	今日香港：生活素質 能源科技與環境：環境與可持續發展
地理	建設一個可持續發展的城市—環境保育與城市發展是否不能並存？

Description: The programme include 4 talks and 5 field studies. These activities cover topics of ‘tree knowledge and conservation’, ‘tree risk assessment and management’, and ‘heritage trees and stonewall trees in urban Hong Kong’. The programme is tailor-made for secondary students, the contents are related to the curriculum of HKDSE Liberal Studies and Geography. The related subjects and study areas are listed below:

Liberal Studies	Hong Kong Today: Quality of life Energy Technology & the Environment: The environment and sustainable development
Geography	Building a Sustainable City — Are environmental conservation and urban development mutually exclusive?

為了鼓勵學生參與是項計劃的活動，本院將提供不同的獎項，詳情如下：

In order to motivate students to participate the activities, we will offer the following awards:

- 出席其中一項活動之學生將獲發參加證明書。
Student who has participated one of the activities will receive a participation certificate.

- 如學生能夠：
1. 出席最少一個講座及一個考察
 2. 組成 2-6 人小組
 3. 以口頭報告或壁報設計形式，將城市樹木保育及欣賞之訊息帶回學校
 4. 於 2016 年 8 月 31 日前提交簡報材料或 2-3 張相關壁報的照片
- 經大會審閱後，將獲發香港樹木保育青年大使獎狀。

Students will receive awards of Hong Kong Tree Conservation Youth Ambassador after the approval of the organizer if they can:

1. attend at least a talk and a field study
2. form a group in 2-6 students
3. give an oral presentation to their schoolmates or design a board about urban tree conservation and appreciation in their school
4. hand in the presentation materials or 2-3 photos of the board before 31 August 2016

- 最多學生參與之三間學校將獲發積極參與獎。
- Three schools which have the largest number of participants will be presented with Award for the Most Participation of the programme.

對象： 中三至中六學生
Eligibility: Form 3 to Form 6 Students

時間： 星期六 9:30 am - 12:30 pm
Time: Saturday 9:30 am - 12:30 pm

費用：全免
Fees: Free of Charge

名額： 活動名額以先到先得的方式分配
講座－200；考察－60（優先給予參與講座之同學）
Quota: The activities are enrolled on a first-come-first served basis
Talks－200; Field Studies－60 (Priority will be given to students who have attended the talks)

報名： 將填妥之報名表，郵寄至九龍塘聯福道 30 號 KT531 室環境及設計學院。請在信封封面註明「城市樹木保育及欣賞」。或 於 <https://www.thei.edu.hk/events/UTCA> 下載報名表格，並電郵至 laipoying@vtc.edu.hk。截止報名日期：活動前一星期。

Application: Return the completed application form to Faculty of Design and Environment at Room KT531, 30 Renfrew Road, Kowloon Tong. Please mark 'Urban Tree Conservation and Appreciation' on the envelope. OR Download the application form at <https://www.thei.edu.hk/events/UTCA> and send it to laipoying@vtc.edu.hk. Application Deadline: 1 week before activities.

查詢： THEi 環境及設計學院 園藝及園境管理 課程
電話－3959 7285；電郵－laipoying@vtc.edu.hk；傳真－3959 7331（賴小姐）
Enquiry: Programme of Horticulture and Landscape Management, Faculty of Design and Environment, THEi
Phone－3959 7285; E-mail－laipoying@vtc.edu.hk; Fax: 3959 7331 (Miss LAI)

全期活動

活動	日期*	地點	講者	備註
(A) 樹木知識與保育				
講座：香港樹木之保育和管理	21/11/15	THEi 青衣校舍 演講室 5 (青衣島青衣路 20A 號)	發展局 樹木管理辦事處 樹木管理主任 馮劍勇 先生	完成
講座：基礎樹木生物學	05/12/15	THEi 青衣校舍 演講室 5 (青衣島青衣路 20A 號)	香港中文大學 生命科學學院 客座教授 畢培曦 博士	完成
考察：本土樹	30/01/16	大埔滘自然護理區	THEi 環境及設計學院 園藝及園境管理課程 張浩 博士 及 賴寶凝 小姐	完成
考察：外來樹	19/03/16	大棠植林區	THEi 環境及設計學院 園藝及園境管理課程 張浩 博士 及 賴寶凝 小姐	完成
(B) 樹木風險評估及管理				
講座：樹木風險評估	09/04/16	THEi 青衣校舍 演講室 5 (青衣島青衣路 20A 號)	長春社總監 蘇國賢 先生	完成
考察：市區公園樹木	30/04/16	維多利亞公園	THEi 環境及設計學院 園藝及園境管理課程 張浩 博士 及 賴寶凝 小姐	完成
考察：行道樹	21/05/16	栢麗購物大道 及 彌敦道	THEi 環境及設計學院 園藝及園境管理課程 張浩 博士 及 賴寶凝 小姐	完成
(C) 古樹名木及石牆樹保育				
講座：古樹名木及石牆樹的保育	16/07/16	THEi 九龍塘校園 演講室 2 (九龍塘聯福道 30 號)	路政署 園境師 蘇瑞山 先生	
考察：古樹名木及石牆樹欣賞	23/07/16	香港公園及中環 (或 般咸道及佐治五世紀念公園) [#]	THEi 環境及設計學院 園藝及園境管理課程 張浩 博士 及 賴寶凝 小姐	

* 時間：星期六 9:30 am - 12:30 pm

待定

All Activities

Activity	Date*	Venue	Speaker	Remarks
(A) Tree Knowledge and Conservation				
Talk: Tree Conservation and Management in Hong Kong	21/11/15	LT5 THEi Tsing Yi Campus (20A Tsing Yi Road, Tsing Yi Island)	Mr Terry Fung Tree Management Officer, Tree Management Office, Development Bureau	Completed
Talk: Basic Tree Biology	05/12/15	LT5 THEi Tsing Yi Campus (20A Tsing Yi Road, Tsing Yi Island)	Dr Paul Pui-Hay But Adjunct Professor, School of Life Sciences, The Chinese University of Hong Kong	Completed
Field study : Native Trees	30/01/16	Tai Po Kau Nature Reserve	Dr. Allen Zhang and Miss Po Ying Lai Horticulture and Landscape Management Programme, Faculty of Design and Environment, THEi	Completed
Field Study: Exotic Trees	19/03/16	Tai Tong Plantations	Dr. Allen Zhang and Miss Po Ying Lai Horticulture and Landscape Management Programme, Faculty of Design and Environment, THEi	Completed
(B) Tree Risk Assessment and Management				
Talk: Tree Risk Assessment	09/04/16	LT5 THEi Tsing Yi Campus (20A Tsing Yi Road, Tsing Yi Island)	Mr. Ken K.Y. So, Chief Executive, The Conservancy Association	Completed
Field Study: Urban Park Trees	30/04/16	Victoria Park	Dr. Allen Zhang and Miss Po Ying Lai Horticulture and Landscape Management Programme, Faculty of Design and Environment, THEi	Completed
Field Study: Street Trees	21/05/16	Park Lane Shopper's Boulevard and Nathan Road	Dr. Allen Zhang and Miss Po Ying Lai Horticulture and Landscape Management Programme, Faculty of Design and Environment, THEi	Completed
(C) Heritage Trees and Stonewall Trees Conservation				
Talk: Heritage Trees and Stonewall Trees Conservation	16/07/16	LT2 THEi Kowloon Tong Campus (30 Renfrew Road, Kowloon Tong)	Mr Isaac So Landscape Architect, Highways Department	
Field Study: Heritage Trees and Stonewall Trees Walks and Appreciation	23/07/16	Hong Kong Park and Central (or Bonham Road and King George V Memorial Park) #	Dr. Allen Zhang and Miss Po Ying Lai Horticulture and Landscape Management Programme, Faculty of Design and Environment, THEi	

* Time: Saturday 9:30 am - 12:30 pm

To be confirmed

"Any opinions, findings, conclusions or recommendations expressed in this material/event do not necessarily reflect the views of the Government of the Hong Kong Special Administrative Region, the Environment and Conservation Fund and Environmental Campaign Committee."